



## Сведения об авторах

**ВЕРИГИН Сергей Геннадьевич** (г. Петрозаводск). Доктор исторических наук, профессор. Директор Института истории, политических и социальных наук Петрозаводского государственного университета. Сфера научных интересов: советско (российско) — финляндские отношения в период Второй мировой войны, Европейский Север в годы Великой Отечественной войны.

*E-mail:* verigin@psu.karelia.ru

**ВОЛКОВ Сергей Владимирович** (г. Москва). Доктор исторических наук, научный руководитель Биографического института Русского фонда содействия образованию и науке. Сфера научных интересов: сравнительное изучение элитных групп обществ разного типа, в частности, служилого слоя императорской России.

*E-mail:* swolkov@yandex.ru

**КАРТАШЁВ Андрей Владимирович** (г. Ставрополь). Полковник запаса, руководитель центра изучения истории медицины и общественного здоровья, профессор кафедры общественного здоровья, организации здравоохранения и медицинской информатики Ставропольского государственного медицинского университета, доктор исторических наук, доцент. Сфера научных интересов: история подготовки авиационных кадров, история медицины в России.

*E-mail:* andreyy\_kartashev@rambler.ru

**МОРОЗОВ Константин Николаевич** (г. Москва). Доктор исторических наук, профессор кафедры гуманитарных дисциплин ИОН РАНХиГС, зам. пред. Совета НИПЦ «Мемориал». Сфера научных интересов: история партии социалистов-революционеров, сопротивление социалистов и анархистов большевистскому режиму.

*E-mail:* mak92@internets.ru

**МОРОЗОВА Алла Юрьевна** (г. Москва). Кандидат исторических наук, ст. науч. сотрудник ИРИ РАН. Сфера научных интересов: политзаключенные в России и СССР, борьба политзаключенных за свои права, история РСДРП.

*E-mail:* allamorozova07@rambler.ru

**ПАШКОВ Александр Михайлович** (г. Петрозаводск). Доктор исторических наук, профессор кафедры отечественной истории Петрозаводского государственного университета. Сфера научных интересов: региональная история Европейского севера России до 1917 г.

*E-mail:* pashkov@psu.karelia.ru

**ПЕТРОВ Павел Владимирович** (г. Санкт-Петербург). Доктор исторических наук, исполняющий обязанности заведующего отделом музейных исследований и выставочных проектов Государственного музея-заповедника «Петергоф». Сфера научных интересов: история Краснознаменного Балтийского флота в предвоенный период (1935–1941 гг.), история советско-финляндской войны 1939–1940 гг., история Петергофского дворцово-паркового комплекса в 1920-е — 1950-е гг.

*E-mail:* kbf1939@rambler.ru

**ПОНОМАРЁВА Ирина Петровна** (г. Архангельск). Координатор выставки «Неперемолотые. Опыт духовного сопротивления на Русском Севере в XX веке», член Преображенского содружества малых православных братств в Архангельске.

*E-mail:* ipp1968@yandex.ru

**РАМАЗАШВИЛИ Георгий Рамазович** (г. Москва). Архивный исследователь. Сфера научных интересов: история гражданской авиации, история дальнебомбардировочной авиации 1930–1940 гг., правовое регулирование доступа к архивным источникам.

*E-mail:* georgiy212dbap@gmail.com

**РЕПУХОВА Оксана Юрьевна** (г. Петрозаводск). Сотрудник Института истории, политических и социальных наук Петрозаводского Государственного Университета. Область научных интересов: мобилизационная политика советского государства, мобилизационная подготовка приграничных территорий советского государства в 1920–1930-х гг., история Карелии 1920–1930-х гг.

*E-mail:* Repukhova@yandex.ru

**СЕМЁНОВА Татьяна Алексеевна** (г. Москва). Кандидат физико-математических наук, доцент кафедры общей физики НИЯУ МИФИ. Сфера научных

интересов: сопротивление социалистов и анархистов большевистскому режиму, биографии участников сопротивления большевистскому режиму.

**E-mail:** kotsem@voxnet.ru

**СОЛДАТОВА Ольга Николаевна** (г. Самара). Доктор исторических наук, профессор Академии военных наук. Начальник отдела информационного обеспечения и публикации архивных документов филиала федерального казенного учреждения «Российский государственный архив научно-технической документации» (Филиал РГАНТД). Сфера научных интересов: история отечественного изобретательства, отечественная история XX в., архивоведение, источниковедение.

**E-mail:** iopad@mail.ru; iopad\_rgantd@mail.ru

**СТЕПАНОВ Алексей Сергеевич** (г. Москва). Доктор исторических наук, научный сотрудник Университета Дмитрия Пожарского, ведущий научный сотрудник Центра изучения новейшей истории России и политологии Института российской истории РАН. Сфера научных интересов: история советской и зарубежной военной авиации 1930–1940-х гг., начало Второй мировой войны, история отечественных спецслужб (начало 20-х — конец 80-х гг. XX в.), национальные проблемы в СССР и странах Варшавского договора (1945–1990 гг.).

**E-mail:** alexey-stepanoff@yandex.ru

**ТАКАЛА Ирина Рейевна** (г. Петрозаводск). Кандидат исторических наук, доцент кафедры зарубежной истории, политологии и международных отношений, руководитель МНОЦ «Fennica» Петрозаводского государственного университета. Сфера научных интересов: история Финляндии XVIII–XIX вв., историография российско-финляндских отношений, история Карелии 1920–1930-х гг., национальная политика, большой террор, финны в России, история сталинизма, история алкогольной проблемы в России.

**E-mail:** irina.takala@onego.ru

**ТРЕТЬЯКОВ Максим Викторович** (г. Магадан). Кандидат исторических наук, научный сотрудник лаборатории истории и экономики СВКНИИ ДВО РАН. Сфера научных интересов: история Дальстроя, образования и социальной сферы Северо-Востока в XX в.

**E-mail:** maximmgm@mail.ru

**ТРОПИЧЕВА Елена Ивановна** (г. Архангельск). Заведующая сектором краеведческого отдела «Русский Север» Архангельской областной научной библиотеки им. Н. А. Добролюбова, член Постоянного комитета секции «Краеведение в современных библиотеках» Российской библиотечной ассоциации, Заслужен-

ный работник культуры РФ. Сфера научных интересов: библиотечное краеведение, краеведческая библиография, история библиотечного дела в Архангельской области.

**E-mail:** trop@aonb.ru

**ТУМШИС Михаил Антонович** (г. Самара). Независимый исследователь, автор ряда книг и статей по истории отечественных спецслужб. Сфера научных интересов: отечественная история XX века, история российских спецслужб.

**E-mail:** nfago@mail.ru

**УМНЯГИН Вячеслав, священник** (г. Москва). Ответственный редактор книжной серии «Воспоминания соловецких узников» (1923–1939).

**E-mail:** solovki-news@yandex.ru

**ФИРСОВ Роман Александрович** (г. Лондон, Великобритания). Независимый исследователь. Сфера научных интересов: русские эмигранты в Великобритании.

**E-mail:** admin@groop9may.com

**ЧЕВАРДИН Алексей Валерьевич** (г. Екатеринбург). Кандидат исторических наук, доцент Уральского государственного лесотехнического университета. Сфера научных интересов: советология, полонистика, иудаика, история Первой мировой войны, история Второй мировой войны.

**E-mail:** alexchevardin@gmail.com

**ШУЛЬГИНА Мария Владимировна** (г. Архангельск). Кандидат исторических наук, доцент кафедры отечественной истории, руководитель Археологической экспедиции, директор научно-образовательного центра «Археология Севера» Северного (Арктического) федерального университета имени М. В. Ломоносова. Сфера научных интересов: история и археология Архангельского Севера, архивоведение, история Северных и Соловецких лагерей, история пени-тенциарной экономики на Европейском Севере России.

**E-mail:** shulginamv@gmail.com



## Information about the authors

**CHEVARDIN Alexey Valeryevich** (Yekaterinburg). Ph.D. in History, Associate Professor of the Ural State Forestry University. Research interests: Sovietology, Polish Studies, Jewish Studies, the history of the First World War, the history of the Second World War.

*E-mail:* alexchevardin@gmail.com

**FIRSOV Roman Alexandrovich** (London, UK.). Independent Researcher. Research interests: Russian émigrés in the UK.

*E-mail:* admin@groop9may.com

**KARTASHOV Andrey Vladimirovich** (Stavropol). Professor of a Department of the Stavropol State Medical University, D. Sc. (Hist.), Colonel (res.). Research interests: history of training of aviation personnel; the history of medicine in Russia.

*E-mail:* andreyy\_kartashev@rambler.ru

**MOROZOV Constantin Nikolaevich** (Moscow). Doctor of History, Professor of department of humanities in Institute of School of Public Policy of the Russian Presidential Academy of National Economy and Public Administration, vice-chairman of Memorial's Historical and Educational Center. Research interests: the history of the Socialist Revolutionary Party, socialists and anarchists' resistance to the Bolshevik regime.

*E-mail:* mak92@internets.ru

**MOROZOVA Alla Yurievna** (Moscow). Ph.D. in History, research fellow of Institute of Russian History of Russian Academy of Sciences. Research interests: Political prisoners in Russia and the USSR, the struggle for the rights of political prisoners, the history of the RSDLP.

*E-mail:* allamorozova07@rambler.ru

**PASHKOV Alexander Mikhailovich** (Petrozavodsk). Doctor of History, professor of Department of Russian History of Petrozavodsk State University. Research interests: regional history of the European North of Russia until 1917.

*E-mail:* pashkov@psu.karelia.ru

**PETROV Pavel Vladimirovich** (St. Petersburg). Doctor of History, the acting manager of the Department of Museum Studies and the Exhibition Projects of the State Reserve Museum «Peterhof». Research interests: history of the red Banner Baltic Fleet in the pre-war period (1935–1941s), the history of the Soviet-Finnish war of 1939–1940s, the history of the Peterhof palace and park complex in the 1920s–1950s.

*E-mail:* kbf1939@rambler.ru

**PONOMAREVA Irina Petrovna** (Arkhangelsk). Coordinator of the exhibition «Unground. The experience of spiritual resistance in the Russian North in the XX century», member of the Transfiguration Commonwealth of Small Orthodox Brotherhoods in Arkhangelsk.

*E-mail:* ipp1968@yandex.ru

**RAMAZASHVILI Georgy Ramazovich** (Moscow). Archive researcher. Research interests: the history of civil aviation, the history of long-range aviation of 1930–1940s, the legal regulation of access to archival sources.

*E-mail:* georgiy212dbap@gmail.com

**REPUCHOVA Oksana Yurievna** (Petrozavodsk). A co-worker of the Institute of History, Political and Social Sciences of the Petrozavodsk State University. Research interests: the mobilization policy of the Soviet state, mobilization training of border areas of the Soviet state in the 1920–1930s, the history of Karelia of 1920–1930s.

*E-mail:* Repukhova@yandex.ru

**SEMENOVA Tatyana Alekseevna** (Moscow). Ph.D. in physical and mathematical sciences, Associate Professor of Department of General Physics, National Research Nuclear University MEPhI (Moscow Engineering Physics Institute). Research interests: the resistance of socialists and anarchists to the Bolshevik regime, biographies of members of the resistance to the Bolshevik regime.

*E-mail:* kotsem@voxnet.ru

**SHULGINA Maria Vladimirovna** (Arkhangelsk). Ph.D. in History, Associate Professor of National History Department, Supervisor of Archaeological Expedition, Director of Research and Education Center «Archaeology of the North» of Northern (Arctic) Federal University.

*E-mail:* shulginamv@gmail.com

**SOLDATOVA Olga Nikolaevna** (Samara). Doctor of History, Professor of the Academy of Military Sciences. The head of department of information provision and publication archival documents of a branch of the federal public institution “Russian State Archive of Scientific and Technical Documentation”. Research interests: history of Russian inventions, Russian history of the twentieth century, archival science, source studies.

*E-mail:* iopad@mail.ru; iopad\_rgantd@mail.ru

**STEPANOV Alexey Sergeevich** (Moscow). Doctor of History, Researcher at the Dmitry Pozharsky University, Leading Researcher in the Center for Study of Contemporary Russian History and Political Science at the Institute of Russian History of the Russian Academy of Science. Research interests: history of Soviet and foreign military aircraft of the 1930–1940, history of the II World War, history of the Russian special services (early 20s — late 80s of the XX cent.), national problems in the USSR and countries of the Warsaw agreement (1945–1990).

*E-mail:* alexey-stepanoff@yandex.ru

**TAKALA Irina Reyevna** (Petrozavodsk). Ph.D. in History, Associate Professor of department of foreign history, political science and international relations, the head of Interdisciplinary Research and Education Center «Fennica» of Petrozavodsk State University. Research interests: history of Finland in XVIII–XIX centuries, the historiography of Russian-Finnish relations, the history of Karelia 1920–30s, national policy, the Great Terror, the Finns in Russia, the history of Stalinism, the history of alcohol problems in Russia.

*E-mail:* irina.takala@onego.ru

**TUMSHIS Mikhail Antonasovich** (Samara). Independent researcher, author of several books and articles on the history of Russian special state security force. Research interests: Russian history of the twentieth century, the history of the Russian special state security force.

*E-mail:* nfago@mail.ru

**TRETYAKOV Maxim Victorovich** (Magadan). Ph.D. in History, research fellow of Laboratory of history and economics of Northeastern branch of Scientific Research Institute of the Far Eastern Department of the Russian Academy of Sciences. Research interests: the history of Dalstroy, the history of education and social development of the North-East Russia in the XX century.

*E-mail:* maximmg@mail.ru

**TROPICHEVA Elena Ivanovna** (Arkhangelsk). The head of a sector at the local history department «Russian North» at the Arkhangelsk regional scientific library

named after N. A. Dobrolyubov; a member of the standing committee at the «Local History in Modern Libraries» section of the Russian Library Association; Honoured Cultural Worker of the Russian Federation. Range of professional interests (publications): local history in libraries, regional bibliography, history of library services in the Arkhangelsk region.

**E-mail:** trop@aonb.ru

**UMNYAGIN Vyacheslav, priest** (Moscow). Executive editor of the book series «Memories of Solovki prisoners» (1923–1939).

**E-mail:** solovki-news@yandex.ru

**VERIGIN Sergey Gennadyevich** (Petrozavodsk). Doctor of History, Professor. Director of the Institute of History, Political and Social Sciences, Petrozavodsk State University. Research interests: Soviet (Russian) — Finnish relations during the Second World War, the European North in the Great Patriotic War.

**E-mail:** verigin@psu.karelia.ru

**VOLKOV Sergey Vladimirovich** (Moscow). Doctor of History, scientific director of Biographical Institute of Russian Endowment for Science and Education. Research interests: comparative study of elite groups of different types of society, in particular, the serving layer of imperial Russia.

**E-mail:** swolkov@yandex.ru